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^e bi ~lovek nenehno razmi{ljaj o tem,
kar se dogaja v Sloveniji, najbr` ne bi
ve~ mogel mirno spati. Ena sama kri-
za. Same afere. [e ena se ne kon~a, ko
se `e za~ne druga, tretja ... Pa same
interpelacije. Podtikanja. Sprene-
vedanja. In dogajajo se Sto`ice in pre-
nove. Delavci ponekod `ivijo tako
reko~ tla~ansko `ivljenje. Kot v kakem
fevdalizmu. Brez pravih pla~. S preko-
mernim delom. Brez pravic. Samomo-
ri, bulmastifi, Ertli, prijatelji, plemeni-
te`i … Propadajo podjetja. Nekdaj
na{i paradni konji. Zdi pa se, da tako
dr`avljani kot dr`ava vse skupaj le
nemo~no gledamo. Vse je res ena ve-
lika »{tala«. 

In ~eprav nam tudi v Talumu ne gre
ravno dobro, se ob pogledu na tiste
premra`ene in od gladovne stavke la~-
ne delavce na gradbi{~ih lahko vsaj
malo in vsaj za kratek ~as pomirimo.
Nam {e kljub temu ne gre tako za noh-
te. V redu, tako razmi{ljanje res ni
ravno nekaj posebnega. Konec kon-
cev, zakaj bi se primerjali prav z njimi?
Toda zdi se mi, da imamo v Talumu
zaenkrat vsaj {e mo`nosti. Mo`nosti za
pre`ivetje in nadaljevanje, za vsaj nek
upajo~ pogled naprej. Ni nam treba
hoditi na ministrstva in ni nam treba
stavkati. Vsaj zaenkrat. 

Ras pa je, da nismo ~isto zadovoljni.
In se seveda spra{ujemo, ali bo kaj
takega kdaj doletelo tudi nas. Doslej
smo se {e vedno izvili iz vsake krize.
Vedno smo na{li prave re{itve. Ali bo
tokrat tudi tako? Mislim, da moramo v
to verjeti. Moramo, saj le tako lahko
kaj naredimo. Premaknemo. In vsi se
bomo morali boriti za to, da bo Talum
~im bolj ostal Talum.

Reorganizacija v Talumu poteka `e
slabe tri mesece. Seveda rezultatov {e
ni in jih {e nekaj ~asa ne bo. In ne
vemo {e, za koga bo bolj, za koga
manj bole~a. Upajmo, da za ve~ino
nebole~a. Vendar so nastavki `e tukaj,
nekako se `e kristalizira namen tega
po~etja. Jasni se pogled na to, kaj v
bistvu ho~emo. Cilj pa je seveda ja-
sen: pre`iveti.

Kaj o tem meni vodja skupine za reor-
ganizacijo Taluma Marko Drobni~?
»Projekt reorganizacije podjetja, ki
smo se ga lotili v leto{njem letu, je 
druga~en od tistih, s katerimi smo
uspe{no opravili v zadnjem desetletju.
Razlogov za njegovo druga~nost je
ve~, sam pa menim, da je treba izpo-
staviti tistega, od katerega bo v veliki
meri odvisna tudi njegova uspe{nost
– je projekt, ki se dotika vsakega
izmed nas. Osnove in smernice za
novo in druga~no pot, ki mora biti in
bo usmerjena navzgor, bodo postav-
ljene, predvsem od vsakega izmed nas
pa bo odvisno, kako hitro in po
kak{nih stopnicah se bomo na novo
pot podali. Glede na to, v kak{ni bran`i
delujemo, se zavedamo, da ni vse
odvisno od nas samih, v veliki meri
pa~ je. ^e si bomo preoblikovanje
vzeli za svoje in bo v njem vsak na
svojem podro~ju prepoznal mo`nost
in prilo`nost za narediti nekaj ve~,
smo `e premagali prvo stopnico navz-
gor.

Projekt reorganizacije bo precej kom-
pleksen in zahteven, kar terja premi{-
ljen in zrel pogled na prihodnji na~in
organiziranosti v na{em podjetju ter
dodatnem anga`iranju strokovnjakov,
ki se ukvarjajo s preoblikovanjem

dru`b. Ti nam bodo v pomo~, drugo
moramo oddelati sami. Vsak izmed
nas svoj ko{~ek in vsi skupaj celoto.
Samo tako lahko pre`ivimo tudi to tre-
nutno te`ko ekonomsko situacijo v
na{i bran`i in si ustvarimo osnovo za
novo pot. Kot `e ni~kolikokrat do sedaj
sem tudi tokrat prepri~an, da zmore-
mo.«

O poteku reorganizacije bomo v na-
{em ~asopisu sproti poro~ali.

Vsakoletna mar~evska tema v Alumi-
niju je praznik `ensk ali dan `ena. Tudi
tokrat ni druga~e. Aleksandra je nare-
dila izbor slovenskih `ensk, ki so se ji
zdele dovolj primerne za uvrstitev v
prispevek. Z njenim izborom se popol-
noma strinjam. Prispevek je »malo
druga~en« in tudi `enske, o katerih
pi{e, so »malo druga~ne«.

Aleksandra je prispevala tudi eno
izmed zgodb, ki jih pi{e aluminij. 

Predstavlja se nam skupina, ki skrbi za
`elezni{ki promet v Talumu. Spre-
membe nastajajo v na{i h~erinski
dru`bi Vital. Tam je vodenje prevzel
Mirko Veseli~. Kaj po~nejo in kak{ni
so prvi rezultati, preberite v njihovem
prispevku.

Karmen Jo{t nam govori o inovacijah
in inovatorjih v Talumu. Pri~akujemo
lahko redna poro~ila s tega podro~ja.

Odli~en intervju z Dragico Leskovar je
pripravila Lilijana Ditrih, reporta`a pa
govori o »na{ih« korantih. 

Ali Slovenija postaja »{tala«?

UVODNIK

»Projekt reorganizacije
podjetja, ki smo se ga 
lotili v leto{njem letu, 
je druga~en od tistih, 
s katerimi smo uspe{no
opravili v zadnjem
desetletju.«

DARKO FERLINC
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VVssii  zzaappoosslleennii  ssee  eennkkrraatt  mmeedd  ssvvoojjiimm
ddeelloovvnniimm  ~~aassoomm  zzaaggoottoovvoo  ssppoommnniijjoo
nnaa  nnaass ––  takrat, ko je ~as za malico.
A na{ delovni ~as se za~ne `e prej.

MIRKO VESELI^

Delati kot direktor gostinskega podjet-
ja je zame poslovni in osebni izziv,
obenem pa to razumem tudi kot zau-
panje in odgovornost. 
Svoje dosedanje 18-letne izku{nje z
razli~nih podro~ij delovanja, zadnja
leta tudi pri vodenju nabave v Talumu,
povezujem v sinergijo in s tem v
poslovno korist obeh podjetj. Izhajam
iz dejstva, da so zakonitosti ravnanja v

poslovnem okolju bolj kot ne enake v
vseh segmentih izvajanja dejavnosti. V
mislih imam predvsem obvladovanje
nabavnega, proizvodno-storitvenega
in prodajnega segmenta, cilja pa sta
dodana vrednost in ustvarjanje
dobi~ka iz dejavnosti, kar so tudi
pri~akovanja in zahteve lastnika. Za
uresni~evanje u~inkovitosti v letu
2010 in dolgoro~ne uspe{nosti sploh
smo si v podjetju Vital zastavili jasno
vizijo in cilje. 
Na nabavnem podro~ju v razgovorih z
dobavitelji nenehno optimiramo oskr-
bovalno verigo. Tako vzpostavljamo
dobre nabavne pogoje za nadaljnje
dobave artiklov in storitev. Pri optimi-
zaciji drugih stro{kov v podjetju smo

letos upo{tevali »Michelangelovega
Davida: iz marmorja je odstranil vse,
kar ni bilo David ...«
Velik razpolo`ljiv potencial podjetja
Vital so predvsem pogostitve ve~jih
skupin ob dogodkih, kot so matu-
rantski plesi, valete, sre~anja ~lanov
klubov in dru{tev, pa tudi drugih
slavnostnih dogodkov, na primer
praznovanje osebnih jubilejev in
poro~na slavja. Vitalov ketering je
sposoben kakovostno opravljati
gostinske storitve na prireditvah, ki se
jih udele`i ve~ sto obiskovalcev.
Pri gostinski dejavnosti podjetja je
zelo pomemben dejavnik kadrovski
potencial zaposlenih. Lahko bi rekli,
da so zaposleni v Vitalu z vsem svojim

Poslanstvo podjetja Vital
je priprava samo naravno
pripravljenih obrokov hrane za
zaposlene na obmo~ju Taluma,
obenem pa tr`enje gostinskih
storitev na trgu.

Vizija podjetja Vital
je ponuditi nekaj ve~ kot zgolj
u`ivanje ob dobri hrani in
pija~i. Svojim gostom ter
zaposlenim v Talumu in
povezanih podjetjih `elimo
ponuditi storitev, ki bo 
spodbudila njihovo prijetno
po~utje.

Spremembe v dru`bi Vital

H^ERINSKE DRU@BE

Dejavnost podjetja Vital je tradicionalno povezana s podjetjem Talum, isto~asno pa to pomeni tudi vez z `ivljenjskimi navadami zaposlenih v podjetju ter krajanov
iz {ir{e okolice Kidri~evega. Osnovna dejavnost podjetja je sedaj prete`no usmerjena v oskrbo mati~nega podjetja Talum z malicami, vzporedne dejavnosti pa so
nudenje gostinskih storitev v restavraciji Pan ter priprava in izvedba ve~jih prireditev za zunanje goste.

FOTO: SRDAN MOHORI^

Kolektiv dru`be Vital
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znanjem, prijaznostjo in pripravlje-
nostjo na sprejemanje novih idej, ki so
na{a stalnica, pravi zaklad.

ROZALIJA KNAUS

PPrriipprraavvee  iinn  iizzvveeddbbee
V podjetju Vital je 26 zaposlenih.
Skrbimo za pripravo in razdeljevanje
toplih in hladnih malic v dopoldan-
skem, popoldanskem in no~nem ~asu,
za postre`bo gostov v restavraciji, za
ketering ter postre`bo na prireditvah.
Skrbimo tudi za nabavo dnevno sve`ih
`ivil za pripravo obrokov ter za opera-
tivno koordinacijo po~itni{kih kapaci-
tet za zaposlene v Talumu in njegovih
h~erah.  
Zakonodaja na podro~ju prehrane
zahteva, da smo vsi, ki se ukvarjamo s
pripravo hrane, dol`ni upo{tevati
postopke sistema HACCP (analiza tve-
ganja in ugotavljanja kriti~nih kontrol-
nih to~k). To je preventivni sistem, ki
omogo~a prepoznavanje in oceno
morebitnih prisotnih dejavnikov tve-
ganja v `ivilih, ki lahko ogro`ajo
zdravje na{ih naro~nikov.
V Vitalu dajemo velik poudarek na-
ravno pripravljeni hrani. Hrana, ki jo
pripravljamo, je brez konzervansov in
drugih dodatkov, `ivila so sve`a,
zaloge so le dnevne. Kuhamo tako, kot
so kuhale na{e babice.       
Vsi na{i dobavitelji `ivil morajo ob
dobavi zagotavljati varnost `ivil z

ustreznimi potrdili. Nabavljamo
dnevno sve`a `ivila, ki jih prav tako
vsak dan sproti pripravljamo za vsako
izmeno posebej (torej trikrat dnevno). 
Pri dolo~enih sve`ih `ivilih je treba
izredno paziti, da se zaradi varnosti
`ivila ne pretrga hladna veriga. Za
varnost `ivila je zelo pomembna tudi
osebna higiena, higiena delovnih
povr{in in delovnih strojev, hladilnih
naprav, kri`anje ~istih in ne~istih poti.
^isto~a v kuhinji ter osebna higiena in
dobro zdravstveno stanje zaposlenih
so med osnovnimi zapovedmi v
kuhinji. S sledljivostjo dobavljenih `i-
vil in pripravljenih jedi izpolnjujemo
tudi vse potrebne zakonske zahteve. 
Pri pripravi malic za Talum si dolgo-
ro~no `elimo, da bi hrano pripravljali
na lokaciji jedilnice in bi jo takoj
postregli. Zaposlenim bi tako lahko
ponudili ve~jo raznolikost jedi in seve-
da cenej{o storitev. Kakovost hrane se
precej zni`a, ~e jo preva`amo in
prestavljamo. Vsi vemo, da je hrana
najbolj{a, ~e je postre`ena takoj.

KRISTINA GORI^AN,
SONJA HERTI[

VV  jjeeddiillnniiccii  TTaalluummaa  ......
Prehrana za zaposlene ne sme biti in
tudi ni prepu{~ena naklju~ju. Redna
prehrana na delovnem mestu je nam-
re~ eden izmed osnovnih pogojev za
uspe{no opravljanje dela, zato mora

biti vedno premi{ljeno na~rtovana,
kakovostna in raznolika. 
Pri deljenju malice je zaposlenih {est
delavcev v treh izmenah, pomagajo
nam tudi kuharji, ob~asno pa tudi
{tudenti. Malo pred sedmo uro zjutraj
pride na delo v jedilnico prvi sode-
lavec, nato do osmih {e {tirje. Delo v
na{i jedilnici poteka tako, da zjutraj
najprej skuhamo ~aj po starem do-
ma~em receptu, potem ga nekaj nalije-
mo v kozar~ke, drugo pa v termo po-
sodo, tako da ga lahko na{i zaposleni
pri malici pijejo hladnega ali vro~ega.
Potem si pripravimo razdeljevalno
posodo in pribor ter vse drugo za
nemoteno razdeljevanje malic. Iz
kuhinje dobimo mese~ni jedilnik, po
katerem si zaposleni naro~ajo malico
za en dan vnaprej. V kuhinji sortirajo
gotove jedi v termo posode, ki so
dolo~ene v skladu s sistemom
HACCP. Temu sledi prevoz hrane v
na{o jedilnico, kjer jo iz termo posod
prelo`imo v grelne pulte in temperi-
ramo. Hrano preverimo in ji izmerimo
temperaturo, temu pa sledi deljenje
obrokov, ki jih delimo po vnaprej
pripravljenih normativih. Trenutno
ponujamo {tiri vrste malice.
V ~asu razdeljevanja malice vzporedno
poskrbimo za pranje posode, za
~isto~o delovnih povr{in in lo~itev
organskih odpadkov, ki jih kasneje
odpelje podjetje BIOTERA.
Dopoldne delimo malice od devete do
dvanajste ure. Med deljenjem skr-

bimo, da ohranjamo jedi na ustrezni
temperaturi. Zaposleni pridejo do raz-
deljevalnega pulta, kjer jim postre-
`emo malico, ki so jo naro~ili prej{nji
dan. Na koncu delilnega mesta sta {e
sok in ~aj. K vsakemu obroku sodi {e
kruh (dvoj~ek). 
Dopoldan razdelimo okrog 600 malic,
potem trije sodelavci odidejo domov,
dva pa ostaneta in pospravita ter
pripravita vse za popoldansko malico.
Ta traja uro in pol. Po razdeljeni po-
poldanski malici pa prav tako pripra-
vimo vse potrebno za nemoteno
razdeljevanje no~ne malice, ki prav
tako poteka uro in pol. Malice v
popoldanski in no~ni izmeni razdelju-
je ena delavka. 
Tako je pri nas vsak dan in vse dni v
letu, le da je med vikendi vse v manj-
{em obsegu.

NNaarroo~~aannjjee  mmaalliicc  ((ppllaann))
Da bi la`e planirali pripravo malic in
poenostavili postopek naro~anja (prek
spletnega portala ali terminala na
delilni liniji), pripravljamo informacij-
ski sistem za planiranje in naro~anje
malic. Sistem bo omogo~al tudi
spremljanje realizacije malic (datum,
SM, zaposleni, vrsta malice ...) oziro-
ma vseh pripadajo~ih pregledov in
analiz za nadaljnjo uporabo (FRS –
obra~un malic).

SSkklleeppnnaa  mmiisseell
Najbolj{i na~in, da predvidi{ svojo
prihodnost, je, da si jo ustvari{ sam!
(Stephen Covey)xStruktura obrokov malic Dele` malic po izmenah

Cilji podjetja Vital
so razli~ni: postati `elimo
prepoznavni tudi zunaj
sedanjih okvirjev poslovanja,
s prijaznostjo in strokovno-
stjo `elimo ohraniti tradi-
cionalne vrednote priprave
zdrave hrane, obenem pa
svoje goste vedno znova 
prijetno presenetiti z novimi
idejami.

Na~rtujemo {iritev gostinske
ponudbe za manj{e in ve~je
skupine v restavraciji Pan in
v ve~namenski dvorani 
ter organizacijo drugih
dru`abnih prireditev, 
glasbenih ve~erov ter 
kulturnega dogajanja v
Kidri~evem.
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DE Promet sestavljata dve organizacij-
ski enoti, Cestni promet in Vzdr`eva-
nje komunalne infrastrukture. Slednja
je nastala z zdru`evanjem transportne
skupine, skupine za vzdr`evanje
`elezni{kih tirov, skupine za vzdr`e-
vanje cest in kanalizacije ter skupine
za premik `elezni{kih vozil po tirih.
Specifika dela posamezne skupine,
prilagodljivost naro~nikom in orga-
niziranost za bolj{o izkori{~enost
delovnega ~asa ter zni`evanje stro{kov
so narekovali zdru`itev teh skupin v
smislu univerzalnosti na podro~ju
vzdr`evanja komunalne infrastrukture.
Danes lahko ugotovimo, da je bila
takratna odlo~itev oziroma strategija
pravilna, saj rezultati na{ega dela
ka`ejo, da vsa potrebna dela na tem
podro~ju kljub znatnemu zmanj{anju
{tevila delavcev opravljamo dobro, v
potrebnem obsegu in z neprimerno
ni`jimi stro{ki kot neko~. Mirno lahko
zapi{emo, da smo popolnoma primer-
ljivi s specializiranimi ponudniki po-
dobnih storitev na tr`i{~u, seveda pa
je na{a velika prednost ravno zaradi
tak{ne organiziranosti v neprimerno
kraj{ih odzivnih ~asih, kot jih ponuja
trg. Da smo pri{li do `elenega stanja
(beri: univerzalnosti), je bilo potrebne-
ga veliko dodatnega usposabljanja
na{ih delavcev na razli~nih podro~jih.
Kot zanimivost naj povem, da imajo
nekateri na{i delavci kljub ni`ji
osnovni izobrazbi kar sedem ali osem
dodatnih funkcionalnih znanj (voznik
traktorja, vili~arja, ~elnega nakladalni-
ka, tovornega vozila, dvopotnega vozi-
la, opravljen izpit za kompresorista, za
delo z motorno `ago, prevoz nevarnih
snovi in kemikalij …). [iroka paleta
dodatnih funkcionalnih znanj pa
zahteva spremljanje sprememb v za-

konodaji, zato se delavci nenehno
dodatno usposabljajo; usposabljanja
vodijo na{i, Talumovi strokovnjaki ali
tudi zunanji predavatelji.
Dela, ki jih opravljajo delavci OE
Vzdr`evanje komunalne infrastrukture,
lahko razdelimo na naslednje sklope:

- vzdr`evanje `elezni{kih tirov in kret-
nic
Sem spadajo vsa vzdr`evalna dela na
progi: zamenjava dotrajanih `elez-
ni{kih pragov, popravila in zamenja-

va signalizacije ter veznega drogov-
ja, kontrola in popravila stikov,
vi{inska in smerna regulacija tirov,
merjenje kretnic, ureditev profila
proge, ureditev zgornjega ustroja
proge … V Talumu imamo {e okoli
10 km aktivnih `elezni{kih tirov.

- premikalna skupina
Skupina dostavlja in odva`a `elez-
ni{ka vozila s pomo~jo lokomotive
in dvopotnih vozil. V zadnjem ~asu
opravljamo premike samo {e z

dvopotnimi vozili (s traktorjema New
Holland TM 120 in Torpedo Deutz
75). Zaradi manj{e dobave surovin
po `eleznici predstavlja najobse`nej-
{i transport glinica, ki jo letos dobi-
vamo iz Novega Zvornika (BIH).
Delavci razkladajo cisterne z glinico
in jo nalagajo v 4- ali 10-tiso~tonski
silos. Dostavljamo in odva`amo tudi
`elezni{ka vozila za podjetji Silkem
in Saubermacher.

- vzdr`evanje kanalizacije
Kanalizacijsko omre`je vzdr`ujemo
na obmo~ju Taluma (pribli`no 14 km),
pregledujemo in nadziramo pa ga
vse do Ptuja oziroma do razbreme-
nilnika (pred izlivom v potok Stu-
den~nica). H kanalizaciji v Talumu
spadajo tudi mehanska ~istilna na-
prava (usedalnik), 41 lovilcev olj,
trije ponikovalniki meteornih vod ter
novozgrajeni sistem fekalne kanali-
zacije, ki se kon~a na ~istilni napravi
v Apa~ah. Kanalizacijo izpiramo in
odma{ujemo z lastnim vozilom za
~i{~enje kanalizacij (kanaljet).

- vzdr`evanje cest, platojev in parki-
ri{~
To delo zajema vsa vzdr`evalna dela
v poletnih mesecih: krpanje cesti{~,
popravilo in zamenjavo robnikov,
ureditev prometne signalizacije s tal-
nimi ozna~bami, ro~no in strojno
pometanje. Pozimi opravljajmo vsa
dela s pomo~jo petih plu`nih enot,
enega odmetalnika snega in dveh
posipalnikov peska in soli.

- transportne storitve
Sem spadajo razna dela drugih na-
ro~nikov (DE), prevozi s traktorjem
in prikolico, pomo~ pri razkladanju

Vzdr`evanje 
komunalne infrastrukture

DE PROMET

MIRAN LIPOVAC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Cisterne za glinico

Premik cistern
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Pred pol leta (15. septembra 2009) je
za`ivelo poenoteno spremljanje, oce-
njevanje in nagrajevanje mno`i~ne
inovativne dejavnosti v Talumu. V tem
obdobju smo zbrali 133 inovativnih
predlogov, od tega 116 koristnih pred-
logov in 11 tehni~nih izbolj{av, 6

predlogov pa smo zavrnili. Predloge je
poslalo 90 inovatorjev. Ve~ino ino-
vacij so podali zaposleni iz delovnih
enot. Najve~ inovacij, skupno kar 8, je
predlagal Janez Vogrinec, zaposlen v
DE Anode od leta 1988.  Inovacijo z
najve~jo gospodarsko koristjo, ki pre-

sega 30.000 evrov,  je podal Branko
Kro{l, zaposlen v DE Vzdr`evanje od
leta 1984. Skupna gospodarska korist
vseh prijavljenih tehni~nih izbolj{av,
ki jih je mogo~e izra~unati, presega
90.000 evrov. K temu znesku je treba
pri{teti {e vrednosti vseh inovacij, ki

jih ni mo`no finan~no ovrednotiti,
vendar pomenijo izbolj{anje delovanja
strojev in naprav, velik prispevek k
varnosti zaposlenih in bolj{im delo-
vnim razmeram ter ~istej{emu okolju.

in nakladanju surovin in materialov,
pomo~ pri prestavitvi inventarja,
zamenjavi ra~unalni{ke opreme …

- ravnanje z odpadki
To delo zajema kontrolo ekolo{kih
otokov, odvoz odpadkov z ekolo{kih
otokov do sortirnice ali do poobla{-
~enega prevzemnika, prevoz nevar-
nih odpadkov od posamezne DE do
poobla{~enega prevzemnika, spreje-
manje in sortiranje materialov na
obmo~ju sortirnice, stiskanje odpad-
kov v stiskalnici, vodenje doku-
mentacije o vrsti, mestu nastanka,
koli~ini in predaji poobla{~enemu

prevzemniku v sistemu Baan.
S ponosom lahko povemo, da smo
pri sortiranju odpadnih materialov
sodelovali od samega za~etka, torej
`e pri pripravi projekta zbiranja, sor-
tiranja, odvoza, dodatnega presorti-
ranja in predaje vseh vrst odpadkov
poobla{~enim podjetjem. Pravilno
usmeritev na tem podro~ju potrjuje-
jo predvsem pohvale zunanjih so-
delavcev in obiskovalcev o na~inu in
organiziranosti ravnanja z odpadki,
hkrati pa nas obvezujejo, da nadalju-
jemo {e bolj intenzivno, da bi neko~
lahko dosegli `elene rezultate. Ob tej
priliki bi se rad zahvalil vsem

sodelavcem DE Promet in vsem
drugim DE, saj brez skupnih mo~i,
podobnega razmi{ljanja in ozave{-
~enosti vseh delavcev Taluma teh
rezultatov ne bi bilo mogo~e dose~i.

Ob vsem tem pa se pojavljamo tudi kot
servis pri najrazli~nej{ih projektih, ki
potekajo na obmo~ju Taluma, poma-
gamo pri h~erinskih podjetjih (pred-
vsem v Revitalu) ter opravljamo nad-
zor nad zaprtimi odlagali{~i nenevar-
nih oziroma inertnih odpadkov.
Raznolikost dela, prilagodljivost na-
ro~nikom na{ih storitev in odvisnost
od vremenskih pojavov narekujejo

organiziranost opravljanja storitev z
za~etkom delovnega ~asa ob najraz-
li~nej{ih terminih (pono~i, ob nede-
ljah, praznikih), ~eprav prihajajo na{i
delavci iz bli`nje in daljne okolice
Taluma (@etale, Hum pri Ormo`u …). 
Razloge za uspe{nost skupine za
vzdr`evanje komunalne infrastrukture
kljub njeni majhnost (skupina {teje 16
delavcev od neko~ 50) je treba
poiskati v njeni prilagodljivosti, dob-
rih medsebojnih odnosih ter v spoz-
nanju, da to, kar zmorejo drugi
(tr`i{~e), ob enakih mo`nostih z lahko-
to zmoremo tudi mi.x

Koristne ideje imamo vsi

INOVATIVNA DEJAVNOST

MAG. KARMEN JO[T
FOTO: SRDAN MOHORI^

Tudi vas dnevno pre{inejo ideje, kako bi lahko izbolj{ali svoje neposredno delovno okolje, odpravili mote~e dejavnike, ki negativno vplivajo na produktivnost,
kakovost, varnost in podobno, in ne veste, kako jih predstaviti?
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NNeekkaajj  uuggoottoovviitteevv::
- pri prijavljanju predlogov je sodelo-

valo dobrih 10 odstotkov oziroma
90 zaposlenih, prihranek na zaposle-
nega pa zna{a nekaj ve~ kot 100
evrov;

- najve~je {tevilo izbolj{av je bilo pri-
javljenih v DE Vzdr`evanje, in sicer
33; 

- najve~ predlogov na zaposlenega je
bilo prijavljenih v DE Anode, v
povpre~ju en predlog na zaposlene-
ga;

- najve~ zaposlenih je sodelovalo v DE
Gnetne zlitine, in sicer 23 odstotkov;
v tej DE je bilo izpla~anih tudi najve~
nagrad po novem pravilniku (OP
40.502 Obvladovanje inovativne
dejavnosti);

- najve~ `e realiziranih koristnih pred-
logov je v DE Livarske zlitine (12) in
DE Rondelice (11).

Inovativnost je postala v Talumu stra-
te{ka usmeritev in `elimo si, da bi
postalo vrednota vseh zaposlenih v
vseh delovnih okoljih. Tudi v prihod-

nje bomo vlagali v spodbujanje inova-
tivnosti zaposlenih in inovativne kul-
ture ter ~im kraj{i ~as za uvajanje iz-
bolj{av v delovne in poslovne pro-
cese. 

V nadaljevanju pa na kratko predstav-
ljamo oba omenjena inovatorja.

JJaanneezz  VVooggrriinneecc je vodja izmene v DE
Anode in inovator z najve~jim {tevilom
inovativnih predlogov, ki se nana{ajo
predvsem na izbolj{anje neposredne-
ga delovnega okolja, postopkov in
organizacije dela.
»Z uvedbo inovativne dejavnosti
imamo vsi zaposleni mo`nost, da
prispevamo svoj dele`. Vendar se je
tega treba zavedati. Pri podajanju ino-
vativnega oziroma koristnega predlo-
ga lahko prispevamo svoj dele` k
izbolj{anju delovnega okolja, kako-
vosti proizvodnje ali izdelka, k pri-
hranku energije, ~istej{emu okolju,
bolj{i organizaciji dela ali ve~ji var-
nosti pri delu. Pred uvedbo tega sis-
tema sem podal `e nekaj predlogov,

leta 2008 sem jih zabele`il 12. Kot
vodja izmene imam to prednost, da
imam ve~ji pregled nad proizvodnjo in
pri spremljanju poteka proizvodnje
la`e opazim nekatere stvari, ki se lahko
izbolj{ajo, nam olaj{ajo delo ali ga
naredijo varnej{ega. Pri tem nikoli ne
razmi{ljam, kaj imam sam od tega, ali
da bi tekmoval, koliko predlogov
moram dati. Ideja se porodi, ko opazu-
je{ delo, naprave, okolje, in ko jo
imam v glavi, jo pretuhtam, po potrebi
tudi predebatiram in kasneje zapi{em.
Imeti mora{ le interes. V tem i{~em
dodatno motivacijo, isto~asno pa mi je
v zadovoljstvo, da lahko tudi na tak
na~in prispevam svoj dele` v na{i DE.
Ljudje smo neiz~rpen vir idej, le nekdo
ti mora prisluhniti in ti dati mo`nost
prenesti idejo naprej. Pri tem je treba
spremeniti miselnost. Ubadati se z
mislijo, da se bodo tvojemu predlogu
smejali  ali da bo neizvedljiv in neu-
pravi~en, je brez pomena.  Vsak pred-
log, pa naj bo to na primer premestitev
lu~i ali stikala ali namestitev dodatne
police, je predlog, ki pove,  da nekdo
razmi{lja, da bi bilo druga~e bolje.«

BBrraannkkoo  KKrroo{{ll iz DE Vzdr`evanje
opravlja delo vzdr`evalca v livarnah. S
svojim inovativnim predlogom je
izbolj{al delovanje proizvodne opreme
in zni`al stro{ke materiala za vzdr`e-
vanje te opreme.
»Mi vzdr`evalci obi~ajno nastopimo,
ko se v proizvodnji pojavijo te`ave.
Zato smo velikokrat prisiljeni razmi{-
ljati, kako napako odpraviti, pa tudi
iskati nove re{itve, posebej ~e se
napaka ponavlja. Ena tak{nih so bile
nenehne intervencije na SIR-filtru, kjer
sem predlagal dvojno tesnjenje na
spoju. Danes se je zaradi tega zni`alo
{tevilo intervencij, zato je potrebnega
manj vzdr`evanja, manj{i so stro{ki za
material, posledi~no pa je seveda tudi
manj zastojev v proizvodnji. 
Mislim, da nas k podajanju predlogov
najbolj spodbujajo denarne nagrade,
seveda pa tudi `elja, da bi izbolj{ali
delovne razmere, si olaj{ali delo in
seveda zni`ali stro{ke proizvodnje. Na
podoben na~in razmi{lja veliko mojih
sodelavcev, in ker tudi vzdr`evalci
pomembno vplivamo na proizvodnjo,
je prilo`nosti za izbolj{evanje {e
veliko.«x

Branko Kro{l

Janez Vogrinec

»Inovativnost je postala v
Talumu strate{ka usmeritev
in `elimo si, da bi postalo
vrednota vseh zaposlenih v
vseh delovnih okoljih.«
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Za razliko od komercialnega materin-
skega dneva, ki je zadnja pridobitev
kapitalizma, je dan `ena praznik s te`o,
ki pa ga `al veliko sodobnih `ensk
opu{~a ali pa povsem narobe razume.
Pri~akujejo {opek ro` in bombonjero,
v resnici pa bi jim morali podariti
biografijo Clare Zetkin. Prav ta »vra`ja
babnica« ima zasluge za zametke `en-
ske enakopravnosti, na kateri sodobne
`enske gradimo svojo ekonomsko,
politi~no in socialno emancipacijo.

Clara pa ni edina »vra`ja babnica«, ki
je imela dovolj poguma, da stopi v
ospredje in zagovarja svoja prepri~a-
nja, ob tem pa tvega, da do`ivi dru`beni
lin~. Vsako obdobje premore nekaj
izjemnih `ensk, ki s svojim proni-
cljivim umom, kriti~nim pogledom na

svet in pogumnimi dejanji, pome{ani-
mi s humanostjo, spreminjajo svet na
bolje. Prav je, da se vsaj ob dnevu
`ena spomnimo nanje in jim nameni-
mo poklon v obliki besed, ki jih zapi-
sujem. Za vas sem tokrat izbrala {opek
slovenskih »vra`jih `ensk«. Izbira ni
bila lahka.
Pa za~nimo pri klovnesi, katere
poslanstvo je nasmeh, ki ga dan za
dnem nesebi~no podarja bolnim
otrokom slovenskih bolni{nic. Govo-
rimo o Evi [kofi~ Maurer ali gospo-
di~ni nasmeh. Eva je `enska, ki si je
drznila biti druga~na in je izbrala pok-
lic, ki je za na{ prostor nevsakdanji.
Klovnovski rde~i nos je uporabila za
dobrodelnost in danes pod njenim
okriljem deluje cela kopica klovnov
zdravnikov z rde~imi noski, ki prina{a-

jo veselje in upanje bolnim otrokom.
Lahko bi rekli, da je Eva ambasadorka
nasmeha. 
Nadaljujmo pri doktorici Mojci Sen~ar
ali gospe upanje. Mojca Sen~ar je pre-
bolela raka, zato se zaveda, koliko
trpljenja je ujetega v boju proti tej
bolezni, s katero se `al bojuje vedno
ve~ `ensk. S svojim pozitivnim pristo-
pom in neuni~ljivo energijo v okviru
zdru`enja Europa Donna danes nese-
bi~no pomaga bolnicam, obolelim za
rakom na dojki, in ozave{~a zdrave
`enske o mo`nosti obolenja. @e od
malih nog je sanjala o poslanstvu
zdravnice in kar 36 let je delala na
onkolo{kem in{titutu. Mojca za mar-
sikatero `ensko predstavlja upanje in
uteho.
Nadaljujmo pri Svetlani Makarovi~, ki
je utele{enje provokativnosti in `enske
emancipacije. Te`ko bi zapisali vse
talente, ki jih je s pomo~jo umetnosti
podarila svetu. Svetlana je drzna ese-
jistka, ilustratorka, pesnica, pisateljica
za mladino in odrastle, glasbenica …
To je samo nekaj vlog, ki jih je odi-
grala. Predvsem pa je `enska brez
dlake na jeziku in s kriti~nim pogle-
dom na svet. Gospa danes {teje 70 let,
a je lahko vzor vsaki `enski. 
Ko govorimo o drznih `enskah, ne
smemo mimo socialne in kulturne
antropologinje Vesne Vuk Godina, ki
se ukvarja z `ivljenjem ~loveka v
preteklosti in sedanjosti. Mnogi pravi-
jo, da je pogovor z njo terapevtski. S
svojimi kriti~nimi izjavami je bila `e
ve~krat trn v peti sodobne javnosti. V

nekem intervjuju je dejala, da od vseh
mar~evskih praznikov praznuje le dan
`ena, saj jo ta dan simboli~no spomi-
nja na trpljenje in zatiranje `ensk v
preteklosti. Ta dan ima zanjo te`o in
simboliko, za razliko od materinskega
dneva, ki je stranski produkt kapitaliz-
ma. S svojim znanjem spreminja na{
pogled na svet. Pravkar poteka {e ena
izmed njenih premnogih delavnic,
predavanj in seminarjev, kjer je v
ospredju `enska.
V teh dneh so ~asopisi polni hvalo-
spevov o Petri Matos, vodji najve~jega
okoljskega projekta v zgodovini Slo-
venije z naslovom »O~istimo Slove-
nijo v enem dnevu«. Lahko bi rekli, da
je gospa Matosova preroditeljica
ekologije v Sloveniji, saj bo na{ svet
po 17. aprilu, ko je zapovedana ome-
njena akcija, ~istej{i in prijetnej{i za
`ivljenje. 
Kdo je torej sodobna »vra`ja babni-
ca«? To ni `enska, ki zaradi promocije
in osebnih ciljev objadra svet ali nare-
di kaj izjemnega, da se o tej stvari
potem na veliko pi{e. Pravkar smo
govorili o `enskah, ki so zaradi svoje
`ivljenjske zgodbe ali globoke osebne
izku{nje sklenile, da se bodo dale v
celoti in nesebi~no za skupno dobrobit
dru`be. Pobuda za dan, posve~en
`enskam, je stara natanko 100 let in
dol`nost nas `ensk je, da jo negujemo.
Vsaka po svoje smo izjemne in vsaka
zase bije svoje bitke, zato si zaslu`imo
biti cenjene, enakopravne in sprejete.
Bodimo ponosne na svojo `enskost.  
@ivel osmi marec!x

Dan `ena
nista sr~kasta bombonjera in {opek ro`

PRAZNIK @ENSK

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Dragi~ine delovne kariere v tem inter-
vjuju ne bomo predstavljali, saj je o
svojem delu veliko povedala v prej{nji
{tevilki Aluminija, ko smo predstavili
novi Svet delavcev. Bolj smo se osre-
doto~ili na njeno delo v sindikatu in
svetu delavcev. A za za~etek vseeno
nekaj kratkih vpra{anj v zvezi z delom.

Pogovarjali smo se z Dragico Leskovar

INTERVJU

Mama nas
je u~ila, 
da si
moramo
med seboj
pomagati

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Pravijo, da se beseda la` stopnjuje
na naslednji na~in: la`, ve~ja la`,
statistika. Pri tvojem delu je veliko
statisti~nih analiz. Kako gleda{ na
uporabno vrednost statistike kot
stroke?

Prvo in edino dejstvo je, da brez sta-
tistike ne bi imeli na razpolago prav
nobenih informacij. Statistika je pri-
sotna na vseh podro~jih, v zdravstvu,
gospodarstvu, kmetijstvu, demografiji
in tako naprej. O ~em bi se sicer ljud-
je pogovarjali, ~e ne bi bilo statistike?
Vsak dan nas mediji obve{~ajo o vseh
mogo~ih stvareh, ki so plod zbranih
podatkov v dru`bi ali na terenu. Vidi{,
to je zame statistika, {e kako potrebna
veja stroke. ^e je vse res, pa je drugo
vpra{anje.

Ali nisi nikoli imela `elje, da delo v
Planu in analizah zamenja{ za
kak{no drugo? Si pridobi{ vi{jo
stopnjo izobrazbe?

V prej{nji {tevilki Aluminija sem
napisala, da `e 30 let delam v Planu in
analizah, kjer ves ~as planiramo, in
tega, da bom ostala tako dolgo v tem
oddelku in v Talumu sploh, nisem
planirala. 
Bila sem vpisana na vi{jo komercialno
{olo, a je nikoli nisem kon~ala; vmes
sem se zaljubila, poro~ila, zgradila
dom, rodila h~er in dala prednost dru-
gim stvarem kot {olanju.

Plan in analize je popolnoma
»`enska slu`ba«. Na za~etku ni
bilo tako. Je za to kriva narava dela
ali splet okoli{~in? Kako to vpliva
na odnose, na klimo pri delu?

Da smo v Planu in analizah ostale
same `enske, je bolj splet okoli{~in
kot narava dela, ker so tudi mo{ki
lahko dobri planerji. Nekaj ~asa je bil
z nami Goran in smo se dobro razu-
meli. Jaz osebno se dobro razumem
tako s sodelavkami kot s {efico. Da pa
imajo `enske svoje muhe in je treba
»iti ~ez to«, pa mi je `e zdavnaj jasno.
V pisarni sem skupaj z Vero in se
odli~no ujemava, ~eprav jaz dosti ve~
govorim, Vera pa bolj poslu{a in se
strinja.

Ve~ji spremembi in izziva pri delu
sta ti verjetno predstavljala delo pri
uvajanju BAAN-a in pri lastninskih
nakaznicah, ko smo premalo izpla-
~ane pla~e »spremenili« v last-
ninske dele`e. Lahko kaj re~e{ o
tem? In kaj je tisto, kar ti pri delu
sedaj predstavlja izziv?

Pri lastninskih nakaznicah so me po-
vabili zraven na popisovanje, ker sem
bila leta 1981 tudi pri popisu prebival-
stva (od tam informacija). To je bilo
zelo zanimivo delo, saj je bilo treba
najprej vsem zaposlenim razlo`iti
pomen lastni{kih dele`ev, poiskati vse
delavce po tovarni (takrat sem obis-
kala res skoraj vsak koti~ek tovarne),
pravilno in pravo~asno oddati vse
izpolnjene nakaznice. 
Kar pa se ti~e BAAN-a, je bilo prav
tako zanimivo in druga~e kot prej pri
Tritonu, ampak jaz se ra~unalnika za
razliko od nekaterih ne bojim in to me
je vedno re{evalo, da sem hitro dojela
vse novosti. [e danes se u~im novih
programov (vodim namre~ tudi prisot-
nost zaposlenih) in prav sedaj smo
kon~ale novi RIS-4i. Rada imam
novosti, to pa je tudi res.

Dandanes mnogi radi govorijo in
pi{ejo o krizi vrednot. Kako jo ~u-
ti{? Katere vrednote so po tvoje
zaznamovale TGA oziroma Talum v
preteklosti in katere sedaj bolj pri-
hajajo na plan?

Ko sem pri{la v TGA, sem se po~utila
varno in za{~iteno, in kljub temu da
nas je bilo zaposlenih veliko ve~ kot
danes, smo branili in {~itili drug
drugega, ~e je bilo kaj narobe, in
pohvalili, ko je bilo to potrebno. Takrat
sem res ~utila, da zaposleni dr`imo
skupaj.
Danes pa ravno tega ni ve~, vsak je
sam, sam se poteguje{ za bolj{e
delovno mesto, za bolj{e pla~ilo,
bolj{o oceno, bolj{i standard. Ampak
vsi nimamo enakih mo`nosti, vsi se ne
znajdemo enako, zato je enim dosti

lep{e kot drugim. Ker nih~e ve~ ne
gleda na drugega sodelavca, ampak
vsak samo {e nase. To pa zame {e
zdale~ ni prav.

Pravijo, da kdor ni revolucionar pri
dvajsetih, nima srca, kdor pa ni
konservativen pri tridesetih, nima
pameti. Ti si vseskozi dru`beno
anga`irana (ve~ kot 20 let v razli~-
nih oblikah sindikalnega dela),
medtem ko se marsikdo briga sa-
mo sam zase. Ali te {e nista minili
vnema in skrb za so~loveka, sode-
lavca?

Izhajam iz {tevilne dru`ine, bilo nas je
{est otrok, zaposlen je bil samo o~e
(tu, v TGA), mama pa je bila gospo-
dinja ali, bolje re~eno, bila je na{a
vzgojiteljica, u~iteljica, zdravnica in
prijateljica. In mama nas je u~ila, da si

»Ko sem pri{la v TGA, 
sem se po~utila varno in
za{~iteno /.../
Takrat sem res ~utila, da
zaposleni dr`imo skupaj.«

»Vsem ~lanom je jasno, da
mo~i odlo~anja nimamo,
lahko pa s koristnimi nasveti
pripomoremo h kak{ni bolj{i
odlo~itvi Uprave in k bolj{i
ureditvi na posameznih
delovnih podro~jih.«
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moramo med seboj pomagati kot brat-
je in sestre in pomagati tudi drugim, ki
so v nemo~i. Torej imam to `e v krvi in
mislim, da se tega ne da nau~iti, ~e ti
je mar za koga ali ne. [e danes mi ni
vseeno, ~e se komu godi krivica, in {e
vedno mislim, da mu moram poma-
gati.

Svet delavcev smo izvolili novem-
bra 1993 in januarja 1994 si posta-
la prva predsednica sveta delavcev.
Sedaj v njem deluje{ kot podpred-
sednica. To je tvoj ~etrti mandat.
Kako gleda{ na delo tistega prvega
sveta delavcev? Kako se je delo
spreminjalo?

Takrat sem res orala ledino v svetu
delavcev, komaj smo spoznavali statut
sveta, pisali poslovnik o njegovem de-
lu in se sre~evali z mnogimi novimi
izrazi: delni{ka dru`ba, nadzorni svet
dru`be, skup{~ina v podjetju, zakaj jih
ustanavljamo, ~emu slu`ijo, komu so
odgovorni.
Danes je la`e biti ~lan sveta delavcev,
to~no vemo, kak{no je na{e delo in ni
ve~ toliko novosti v gospodarskih
dru`bah.

So se spremenile pristojnosti, se je
izbolj{ala usposobljenost ~lanov
sveta?

Pristojnosti se niso dosti spremenile,
ker nam tega ne dopu{~a statut o delo-
vanju, ki je ostal skoraj enak v vsem
tem ~asu, izbolj{ala pa se je usposob-
ljenost ~lanov sveta. Na vsaki seji se
pojavljajo vedno nova in zanimiva

vpra{anja o poslovanju v tovarni, kar
pomeni, da delavcem {e zdale~ ni
vseeno, kaj se z nami godi sedaj in kaj
bo v prihodnje. 

Svet delavcev sodeluje pri uprav-
ljanju podjetja, prave mo~i od-
lo~anja pa nima, saj je samo
posvetovalni organ. Kako gleda{
na njegovo u~inkovitost, uspe{-
nost?

Vsem ~lanom je jasno, da mo~i
odlo~anja nimamo, lahko pa s korist-
nimi nasveti pripomoremo h kak{ni
bolj{i odlo~itvi Uprave in k bolj{i ure-
ditvi na posameznih delovnih podro~-
jih. 
Da je koristno biti ~lan sveta delavcev,
so napisali v prej{nji {tevilki skoraj vsi
novi ~lani, `e zato, da dobi{ informaci-
je iz prve roke, da pa lahko tudi sam
kaj vpra{a{, je pa {e bolj{e. V tem
vidim na{o uspe{nost.

Strukturo sveta delavcev v ve~ini
narekuje sindikat. Ali ne gre v~asih
za poskuse, da bi se vloge in na-
loge pome{ale? Ali gre za rivalstvo
med obema?

Res je najla`e priti na kandidatno listo
za ~lana, ~e te predlaga sindikat,
druga~e si mora{ sam priskrbeti 50
podpisov od sodelavcev, zato mislim,
da o kak{nem rivalstvu ni govora. Da
se v~asih na{a vloga prevesi v vlogo
sindikalistov, je pa res, ker vse
preve~krat mi vpra{ujemo, kaj bo z
na{imi pla~ami. 

Dotakniva se {e dela sindikata v
podjetju. V~asih je skrbel za ozim-
nico, {port, letovanja, danes ima
ve~ »socialnih« nalog. Kako se je
spreminjala narava dela?

Socialni polo`aj delavcev se je v vseh
letih toliko izbolj{al, da si ne kupuje-
mo ve~ ozimnice v tovarni (prevelika
ponudba v trgovinah), ampak zame
ozimnica ni bistvo socialne naloge.
Bolj pomembno je, da sindikat skrbi
za nova delovna mesta, za bolj{e
delovne razmere, bolj zdrav na~in
dela, bolj{e pogoje za upokojitev, ve~
zdravstvenih pomo~i bolnim. 

Vpra{anje je, ali »lahko ugrizne{
roko, ki te hrani«, oziroma ali je

sedanja organiziranost sindikatov v
podjetjih primerna glede na dru`-
benoekonomske razmere.

To absolutno ni pravilno organizirano.
Mislim, da bi moral biti predsednik
sindikata oziroma funkcionar zunanji
sodelavec, ki ga sindikalna organi-
zacija pla~uje, da pomaga delavcem v
tovarni pri njihovih pravicah. Dokler
bo na{ predsednik sindikata na na{i
pla~ilni listi, ne more od predsednika
uprave pri~akovati, da se bo ta strinjal
z njim, ko organizira stavko ali kaj
podobnega …

Sindikati znajo povedati predvsem,
PROTI ~emu so (zdravstvena,
pokojninska reforma, reforma trga
dela), zelo redko pa povedo, ZA kaj
so in KAKO bodo tudi sami prispe-
vali k izbolj{anju gospodarskega
stanja v dr`avi. So za socialni dia-
log, ko jim to ustreza, ko pa ne,
te`ko sklepajo kompromise. Kak{-
no je tvoje mnenje?

Bo kar dr`alo, mislim pa, da bi tudi v
sindikat (tu mislim na ZSSS) lahko
pri{li novi, mlaj{i funkcionarji, ki vidi-
jo kak{no stvar druga~e, mogo~e dajo
vrednost {e ~emu drugemu, ne samo
denarju.   

Sindikati se vrtijo predvsem okrog
vpra{anja pla~. Pano`ne kolektivne
pogodbe se ravnajo po najmanj in
ne najbolj uspe{nih podjetjih v pa-
nogi. Ali ne gre tu za la`no soli-
darnost in potuho lastnikom?

Pano`na kolektivna pogodba bi po
moje morala biti zasnovana bolje od
Splo{ne kolektivne pogodbe, saj gre
tukaj `e za ~isto dolo~eno proizvodno
dejavnost. In res je, ~e je osnova nas-

tavljena na minimalno, potem so na
bolj{em tisti lastniki podjetij, ki imajo
ve~je dobi~ke, a jih svojim delavcem
ne dajo, ker jim ni treba. 

Po raziskavah naj bi bili slovenski
delavci med najbolj obremenjeni-
mi, z najve~jim porastom obsega
dela v Evropi – najve~ja inten-
zivnost dela. Kako gleda{ na to? Je
to posledica krutega kapitalizma ali
tudi na{e neprilagodljivosti na
spremembe na trgu dela?

Ne vem, ali smo mi, Slovenci, res naj-
bolj obremenjeni na delovnem mestu,
vsaj za Talum tega ne morem trditi. Da
se je pove~ala intenzivnost dela, pa je
posledica bolj{e tehni~ne usposoblje-
nosti strojev in naprav. Poglejte,
koliko imamo samo ra~unalnikov in
drugih pripomo~kov (tudi robote) na
delovnih mestih. Da pa je vse bolj
~utiti kapitalisti~ni na~in delovanja, pa
se strinjam. Delavec naj samo dela,
ker delo mora biti dobro opravljeno,
da bomo te rezultate dela dobro pro-
dali, pri pla~ilu za delo pa delavec ne
odlo~a. Tu pa odlo~a samo lastnik.

»Bolj pomembno je, da
sindikat skrbi za nova 
delovna mesta, za bolj{e
delovne razmere, bolj zdrav
na~in dela, bolj{e pogoje za
upokojitev, ve~ zdravstvenih
pomo~i bolnim.«

»Vsaki~, ko prebiram 
pro{nje za pomo~, sem 
zelo `alostna, ker {e danes,
v tem modernem ~asu,
nekateri `ivijo na robu
pre`ivetja iz dneva v dan 
in temu ni videti konca.«
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Po rezultatih raziskave In{tituta za
medicino dela, prometa in {porta
naj bi v zadnjih petih letih {ikani-
ranje (mobing) izkusilo kar 20 od-
stotkov slovenskih delavcev. Kaj
meni{ ti? So mogo~e razne oblike
{ikaniranja prisotne tudi v Talumu?

^e so, kako se v najve~ji meri
ka`ejo in kako ukrepa sindikat?

Za konkretne primere {ikaniranja v
Talumu {e nisem sli{ala in ne vem, ali
je sindikat `e moral kje ukrepati (bom
vpra{ala predsednika), sli{im in
berem pa, da je tega v podjetjih vse

ve~. Zdi se mi, da je to najhuj{e, kar se
ti lahko zgodi na delovnem mestu, ker
ti to vzame vso voljo in veselje do dela
in se samo {e boji{ hoditi v slu`bo,
kar pa se najprej pozna pri zdravju. 

V Talumu si predsednica komisije
za izbolj{anje zdravja pri sindikatu.
S katerimi problemi se najve~
sre~ujete in kako jih posku{ate
re{evati?

Najve~krat se sestanemo, ko imajo
delavci huj{e zdravstvene te`ave. V
zadnjih letih je tudi pri nas vse ve~
bolezni raka in takrat delavec potrebu-
je ve~ nege, ve~ zdravilnih dodatkov,
v~asih tudi rehabilitacijskih pripo-
mo~kov. Takrat pomagamo z denar-
jem, kolikor lahko.

Si tudi predsednica komisije za
dodeljevanje socialnih pomo~i na
ravni ob~inske organizacije ZSSS
Ptuj. So stiske delavcev velike?
Kako jih pomagate laj{ati?

Ja, na ravni ob~ine so stiske {e dosti
ve~je kot pri nas. Ker komisija pokriva
vsa podro~ja dejavnosti, se tam naj-
ve~krat sre~ujemo z delavci gradbenih
organizacij, ki so `e dalj ~asa v krizi,
pa z delavci, ki so zaposleni pri zaseb-
nih lastnikih, ti pa kar pozabijo, da je
treba delavce tudi pla~ati. Tudi tam v
prvi vrst dodeljujemo pomo~ bolnim
in tistim, ki so ostali brez dela, pa
imajo ve~ {oloobveznih otrok. V~asih
jim pla~amo polo`nice ali pa avtobus-
ni prevoz v {olo, pa kak{no knjigo za
{olarje ali pa jim dodelimo bon za
nakup `ivil.
Vsaki~, ko prebiram pro{nje za
pomo~, sem zelo `alostna, ker {e
danes, v tem modernem ~asu, nekateri
`ivijo na robu pre`ivetja iz dneva v dan
in temu ni videti konca.

30 let dela v enem podjetju je
dolga doba. Nam lahko pove{
kak{no zgodbo, dogodek, ki se ti je
vtisnil v spomin v dobrem ali sla-
bem?

Vedno sem rada hodila v slu`bo, {e
bolj pred leti, ko nas je bilo v Slu`bi za
plan tudi do deset zaposlenih in se je
dogajalo veliko zanimivega. [e danes
se nasmejim, ko se spomnim sodelav-
ke, ki je prepisovala rokopis {efice in

je narobe napisala zunanjega naslov-
nika. Ker pa je predsednik uprave pod-
pisoval zunanjo po{to, ji je rekel, da
tega ~loveka ne pozna. Ko je {efica
videla, da je sodelavka napisala ]velin
Makster (namesto Evelin Makoter), se
je kotalila po mizi, tako se je smejala.
Mi vsi pa z njo. In ta dogodek je ostal
tema smeha {e dolga leta.

Pomen dneva `ena. Je {e praznik
ali je samo ostanek nekih prej{njih
~asov?

Rada sem `enska, ~eprav moramo
opraviti ve~ino gospodinjskega dela
same in dr`imo pokonci tri vogale hi-
{e. Mislim, da se je z leti veliko spre-
menilo, da `enske pridobivamo velja-
vo, da bo {e bolje, da bo {e ve~ja
enakopravnost med spoloma. Upam,
da bo dan `ena ostal, da nas vsaj
enkrat v letu mo{ki res spo{tujejo. 

Letos bo{ stara 50 let. Te to obre-
menjuje?

Ne, z leti se sploh ne obremenjujem.
Po~utim se dobro, zdravje mi dobro
slu`i, rada se zabavam, ~e je prilika, {e
vedno preple{em vso no~, rada kaj
dobrega pojem in tudi spijem in nikoli
mi ni `al za dnevom, ki ga prelenarim
s knjigo v roki. Letos bom lahko povr-
nila gostoljubje vsem mojim prijate-
ljem in sorodnikom, ki so me povabili
na njihovo praznovanje abrahama. In
teh je bilo v zadnjih petih letih kar 15.
To pa pomeni, da sem {e vedno
mlaj{a od njih. Ha-ha.

Povedali so mi, da si bila v~asih
»zagreta« motoristka. Kako se
sedaj spro{~a{, porablja{ adrena-
lin?

Rada sem se vozila z motorjem, ~e je
bil {ofer moj mo`. On je zelo previdno
in dobro vozil. Ogromno krajev v Slo-
veniji sva videla, ko sva potovala z
motorjem, ki jih druga~e zagotovo ne
bi. Da smo doma kupili motorje, je
bila kriva h~i Maja, ki si je `e od male-
ga `elela, da bi vozila svoj motor. Kot
{tudentka je tako dolgo stregla po
lokalih, da si je zaslu`ila denar zanj.
Sedaj `e komaj ~akam, da bo spet
toplo, da posije sonce, da grem na vrt
med svoje ro`ice, pa na kolo za zdravo
telo.x
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Na svoji 8. seji se je 5. marca 2010

Upravni odbor Zdru`enja kovinskih

materialov sestal v Talumu. ^lani od-

bora so vodilni predstavniki slovenskih

podjetij s podro~ja kovinskih materia-

lov in livarn. Iz Taluma je to Brigita

A~imovi~, ki je uvodoma pozdravila

prisotne predstavnike podjetij, dru`bo

Talum pa je nato na kratko predstavil

~lan uprave dr. Zlatko ^u{. V nadalje-

vanju je Marko Drobni~ predstavili

realizacijo projekta son~ne elektrarne,

kar je naletelo na ugodne komentarje
in precej{ne zanimanje.
Po predstavitvah so ~lani odbora
nadaljevali svojo redno sejo v skladu z
dnevnim redom. Obravnavali so delo-
vanje v sedanjih razmerah poslovanja,
stro{ke tro{arin in zadeve v zvezi z
vsebino kolektivne pogodbe dejavno-
sti. Po koncu seje so si gostje pod
vodstvom Iztoka Trafele ogledali del
na{e proizvodnje.
»Gospodarska zbornica Slovenije –
Zdru`enje kovinskih materialov je

Tokrat se bomo podali v svet avtomo-
bilizma, da ugotovimo, kak{no vlogo
je aluminij odigral pri razvoju jeklenih
konji~kov. 
Vrnimo se v leto 1950 na mar~evski
sprevod v nem{ko mestece Fulda. Ta-
krat so namre~ predstavili prvi Fulda-
mobil, ki je poskrbel za veliko smeha,
saj je bil nenavaden. Oblikoval in vozil
ga je svobodni novinar, ki je pisal za
~asopis Rhein-Zeitung.  Fuldamobilu
so v {ali rekli kar »trikolesna konzer-
va«. Imel je 248-kubi~ni motor, ki je
bil v osnovi namenjen za uporabo v
motorni `agi. Pri 4200 vrtljajih je
razvijal dobrih osem konjskih mo~i in
pol. Da bi prihranil pri te`i, je bila
karoserija narejena iz veznih plo{~,
prekritih z usnjem. V Nem~iji je bilo v
tem ~asu ogromno povpra{evanje po
Fuldamobilu. Poleti leta 1951 so na
trg poslali Fuldamobil N-2, ki je bil
narejen iz tol~enega aluminija in ni
potreboval barvanja. Enovaljni dvo-
taktni 359-kubi~ni motor je dobavljal
Fitchel & Sachs, od sebe pa je dal 9,5
konjskih mo~i. Leta 1957 so na pari{-

kem salonu predstavili model S-7, ki
je imel {koljko narejeno iz poliestra in
je bil po videzu elegantnej{i od mo-
dela N-2. V Veliki Britaniji so prodajali
britansko verzijo Fuldamobila z ime-
nom Nobel 200. Po licenci so to vrsto
avtomobila proizvajali tudi v Gr~iji,
Indiji in ^ilu. ^ez ~as je zanimanje za
ta ekonomski ~ude` povojne Nem~ije
splahnelo in pojavili so se drugi mo-
deli avtomobilov. 
Pa pokukajmo {e v Mercedes-Benz, ki
je najstarej{a avtomobilska tovarna z
dolgoletno tradicijo. Premo`ni dirka~
Emil Jellinek je `ivel med Dunajem in
Nico. Bil je velik odjemalec Daimlerje-
vih avtomobilov. Leta 1898 je postal
zastopnik za DMG. Zaradi Jellinkove-
ga prigovarjanja in naro~ila 36 avto-
mobilov je in`enir Wilhelm Maybach
leta 1900 oblikoval zmagovalni avto
Mercedes 35 KM za avtomobilske
dirke. Avto je dobil ime po Jellinkovi
h~erki, ki so jo ljubkovalno klicali
Mercedes, njeno pravo ime pa je bilo
Adriana Manuela Ramona. Emil Jelli-
nek je vzdevek svoje h~erke na avto-

mobile lepil za sre~o. S tem imenom je
bil tako obseden, da je {e svoj priimek
spremenil v Jellinek - Mercedes. O
avtomobilu Mercedes se je leta 1901
zelo veliko govorilo in pisalo, saj je
zmagal na dirki Nice–Salon–Nice.
Zelo je odmevala tudi zmaga s »sre-
brno pu{~ico«, kot so imenovali
Mercedesov dirkalnik, ki jo je leta
1934 dosegel Manfred von Brauchit-
sch. Njegov dirkalnik je bil sprva
pobarvan v belo, vendar so mu kasne-
je zaradi odve~ne te`e barvo odstranili
in postal je srebrn, saj je bil iz alu-
minija. Prav to je bil razlog za popu-
larnost »srebrnih pu{~ic«. 
^e se ustavimo {e v letu 1980, potem
ne smemo mimo vozila Humvee, ki ga
je izdelovala tovarna AM General za
potrebe ameri{ke vojske. Pri na~rto-
vanju tega vozila sta bili poglavitni
nizka cena in uporabnost, zato je hum-
vee na pogled neestetski. Nekateri
vojaki so ga imenovali kar »d`ip na
steroidih« ali »nabildan d`ip.« Vozilo
je bilo izdelano iz jekla in aluminija, s
tem so dosegli nizko te`o in za{~ito

proti rjavenju. Vozilo je zaradi nizke
te`e primerno za prevoz z letalom ali
helikopterjem, letalo pa ga lahko odlo-
`i na terenu celo brez pristanka. Med
testiranjem so ugotovili, da je njegova
vzdr`ljivost dvakrat ve~ja, kot je bila
zahtevana pri na~rtovanju. Danes sko-
raj ni dr`ave, ki ne bi imela tega voja{-
kega vozila. Tudi Slovenija ni izjema.x

FULDAMOBIL – 
»trikolesna konzerva«

ALUMINIJ PI[E ZGODBE

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO:
HTTP://FARM3.STATIC.FLICKR.COM/2488/3732548804_FB41A3D977_O.JPG
http://www.carmart.ch/wp-content/uploads/2009/03/lotus_evora_studio_rear_1__3615_x_2953_.jpg

Talum gostil 
Upravni odbor 
Zdru`enja kovinskih 
materialov
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DANICA HRN^I^
FOTO: DARKO FERLINC
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avtonomna, nepoliti~na in strokovna
organizacija, ki povezuje dru`be z
glavno registrirano dejavnostjo proiz-
vodnje in predelave kovin kot avto-
nomne ~lanice zdru`enja.
V zdru`enju uveljavljajo ~lanice svoje
interes glede pogojev gospodarjenja,
razvoja stroke, napredka dela in poslo-
vanja ~lanov in s tem izbolj{evanja
njihove konkuren~nosti na doma~em
in tujem trgu ter z oblikovanjem stali{~
in politiko do socialnih partnerjev,
zakonodajnih in vladnih institucij ter

drugih doma~ih in mednarodnih aso-
ciacij. ^lanicam zagotavlja strokovno
pomo~ v obliki informiranja, sveto-
vanja, usposabljanja ter zastopanja in
posredovanja predlogov.«x

Vir: Zdru`enje kovinskih materialov

Konec februarja se je zaklju~il rok za
oddajo prijav za letovanje v na{ih
po~itni{kih kapacitetah na morju. Po
prispelih prijavah so kapacitete v
Nerezinah v ~asu sezone zasedene
(21. 6.–30. 8.), le v ^ervarju je v
sezoni {e nekaj prostih kapacitet, in
sicer  v naslednjih terminih:
21. 6. 2010–28. 6. 2010
28. 6. 2010–5. 7. 2010 (prazni po
trije apartmaji v vsakem terminu)    
5. 7. 2010–12. 7. 2010
V omenjenih kapacitetah je mogo~e
letovati tudi zunaj sezone, in sicer `e
od 25. aprila dalje do 21. junija in od
30. avgusta do 27. septembra. Vse, ki
bi `eleli pre`iveti dopust v Nerezinah
in ^ervarju zunaj sezone, vabimo, da
prijavnice oddajo v vlo`i{~e po{te
Taluma ali pokli~ejo na int. tel. {t. 645,
saj je na razpolago {e ve~ina kapacitet.

Cene letovanja so letos spremenjene
in jih navajamo v tabeli. Tudi letos bo
delavcem Taluma in h~erinskih dru`b
odobreno obro~no pla~ilo letovanja,
in sicer v {tirih zaporednih mese~nih
obrokih.

^lani zdru`enja na ogledu tovarne

Po~itni{ke kapacitete
za sezono 2010 v Nerezinah in ^ervarju

TTaalluumm  iinn  hh~~eerriinnsskkee  ddrruu`̀bbee 2255..  44..--77..  66.. 77..  66..--55..  77.. 55..  77..--3300..  88.. 3300..  88..--1133..  99.. 1133..  99..--2277..  99..

Hi{ice v Nerezinah 35 EUR/dan 39 EUR/dan 43 EUR/dan 39 EUR/dan 35 EUR/dan

Stanovanje v Nerezinah 16 EUR/dan 18 EUR/dan 20 EUR/dan 18 EUR/dan 16 EUR/dan

Apartmaji v ^ervarju 27 EUR/dan 31 EUR/dan 34 EUR/dan 31 EUR/dan 27 EUR/dan

UUppookkoojjeennccii 2255..  44..--77..  66.. 77..  66..--55..  77.. 55..  77..--3300..  88.. 3300..  88..--1133..  99.. 1133..  99..--2277..  99..

Hi{ice v Nerezinah 39 EUR/dan 44 EUR/dan 49 EUR/dan 44 EUR/dan 39 EUR/dan

Stanovanje v Nerezinah 18 EUR/dan 21 EUR/dan 23 EUR/dan 21 EUR/dan 18 EUR/dan

Apartmaji v ^ervarju 31 EUR/dan 35 EUR/dan 38 EUR/dan 35 EUR/dan 31 EUR/dan

ZZuunnaannjjii  ggoossttjjee 2255..  44..--77..  66.. 77..  66..--55..  77.. 55..  77..--3300..  88.. 3300..  88..--1133..  99.. 1133..  99..--2277..  99..

Hi{ice v Nerezinah 48 EUR/dan 54 EUR/dan 60 EUR/dan 54 EUR/dan 48 EUR/dan

Stanovanje v Nerezinah 26 EUR/dan 30 EUR/dan 33 EUR/dan 30 EUR/dan 26 EUR/dan

Apartmaji v ^ervarju 44 EUR/dan 50 EUR/dan 56 EUR/dan 50 EUR/dan 44 EUR/dan

LETOVANJE

CCeenniikk  ppoo~~iittnnii{{kkiihh  kkaappaacciitteett  zzaa  sseezzoonnoo  22001100  

DANICA HRN^I^
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Fotografije
meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Cvetovi. Foto: Milena Podgor{ek. Drevo v senci. Foto: Andrej Brumen.

Zadnji sneg. Foto: Romana Ercegovi}. Zimske torte. Foto: Lidija Kosi.
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Pred kratkim, ko sem ~istila svoje
knji`ne police, sem v roke ponovno
vzela staro knji`no zbirko z naslovom
Biseri umetnosti, ki je bila poklon
vsem ve~jim slikarskim mojstrom v
prerezu ~asa. Prelistala sem dela
Velazqueza, Tiziana, Giorgioneja …
Opazovala sem razko{no zaobljene
Venere, pojem lepote, nad katerimi bi
se sodobna ko{~ena »mrha« zgra`ala,
saj ne spada v kontekst meril, ki jih
vsiljuje komercialna dru`ba. A na
obrazih teh upodobljenih Vener se
zrcali tista skrita lepota, ki jo sodob-
nost prezre. Re~e se ji zadovoljstvo in
ponos nad lastnim telesom. Potem se
vpra{am, koliko sodobnih `ensk s
»popolnimi« telesi je resni~no zado-
voljnih. Ko imajo vse, si `elijo nekaj,
~esar nimajo in kar imajo druge.
Ve~no nezadovoljstvo v lovu za popol-
nostjo, ki v resnici ne obstaja, a je
voda na mlin kapitalisti~no usmerjeni
dru`bi. Kot nekak{na iluzija v ne-
skon~ni pu{~avi, ki izgine vsaki~, ko
se je `elimo dotakniti. A nas `ene

naprej, ker jo vidimo pred seboj in ne
verjamemo, da je v resnici ni. Spra{u-
jem vas torej, kaj je popolnost. Ali je
popolnost to, da se napol sestradani
skeleti sprehajajo po modnih brveh in
svetu ka`ejo svoj zlagani nasmeh, iz
o~i pa se jim zrcali velik sendvi~ z
vsemi dodatki? Bi rekla, da je sodoben
pristop k lepoti za moderno Venero
prej inkvizicija ali umiranje na obroke
kot vse tisto, kar bi k besedi lepota kot
intelektualna bitja morali uvrstiti. V
revijah nam dan za dnem prikazujejo
nasmejane lepotice, ki z realnostjo ni-
majo ni~ skupnega. Te lepotice se ne
potijo po slu`bah, doma nimajo otrok,
v naglici ne kuhajo kosila za svojo
dru`ino, niso v stresu, so vedno brez-
hibno urejene, brez celulita in odve~-
nih popubertetni{kih mozoljev …
Skratka, »one« so popolne, a nih~e se
ne vpra{a, kdo so te `enske, kako
`ivijo in kak{ne so v resnici, ko s sebe
sperejo vsa li~ila in spretno fotograf-
sko manipulacijo. In deklice v na{i
dru`bi odra{~ajo pod pritiskom te

navidezne in zlagane lepote, ki jim
vsak dan sporo~a, da niso tako popol-
ne, kot bi lahko bile. Moderno poj-
movanje lepote je torej prav srhljivo
ne~love{ko in `enska se danes kljub
nenehnemu razgla{anju seksualne
svobode in enakopravnosti bolj kot
kdaj prej v zgodovini sramuje svojega
lastnega telesa. Pa vendar je lepota
bolj kompleksna in je odsev tega, kar
ob~utimo v stiku z osebo. Lepota se
za~ne veliko globlje od ~asopisnih
strani in modnih dodatkov. Skrita je
pod povr{jem vidne zaznave. Skrita je
v gibih, v na~inu tvorjenja besed, v
na~inu dotikanja `ivljenja, v ostrini in
globini na{ih misli, v svetovnem
nazoru, ki ga delimo s svetom, v na~i-
nu opro{~anja in razumevanja in
morda tudi v vonju, ki ga oddajamo. In
vse to nima prav ni~ skupnega z
nastopom lepotic na izborih za miss
sveta, ki kli{ejsko razlagajo, da lepota
prihaja od znotraj … Verjamem, da je
v vsakem ~loveku skrita lepota, le
nekateri je ne znajo negovati ali pa jo
srame`ljivo skrivajo pred svetom.
Ve~ina se je niti ne zaveda, ker ni nekaj
bombasti~nega. Lepota je skrita v tako
drobnih stvareh, da jo sodobnost
neupravi~eno prezre. Prav zaradi tega
sem za vsemi temi podobami baro~no
zaobljenih Vener odkrila nekaj, kar bi
lahko bila lepota. Morda samozavest
in ponos nad lastnim telesom. Morda
tudi tisti lepi nepotvorjeni nasmeh
zadovoljstva. Mislim, da je to lepota.
Ne vem, presodite sami. A nikar je ne
i{~ite na modnih brveh in v modnih
revijah, poi{~ite jo v sebi, cenite jo in
negujte. Kdo lahko re~e, da niste lepe?
Saj ste vendar Venere, najsvetlej{i
planet na no~nem nebu. Potem se
temu primerno tudi cenite!
Naj bo ta misel moj poklon ob dnevu
`ena.x

Poklon sodobni Veneri

POSTANKI

Prava lepota je tako posebna, 
tako nova, da je ~lovek ne spozna 
kot lepoto. 

(Marcel Proust /1871–1922/, 
Spet najdeni ~as)

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Pust je `e davno mimo. In koranta kot
njegov glavni lik smo za letos tudi `e
pozabili. Zime ni pregnal, toda pomlad
bo vseeno pri{la. Tako kot vsako leto.
Pa vendar se {e malo vrnimo v pustni
~as, ko so koranti {e skakali naokoli.
Bili so namre~ tudi pri nas v Talumu.
In to ne kakr{ni koli koranti, ampak
na{i, kidri~evski. Med njimi so tudi
na{i sodelavci in zato se mi je zdelo
prav, da jih predstavimo.

Ni obi~ajno, da koranti ska~ejo po
Kidri~evem in njegovi okolici. Zdi se,
da tak na~in {emljenja ne sodi v to
okolje. Korantovo domovanje je
povezano z nekimi drugimi kraji, res
ne tako oddaljenimi, pa vendar.
Korantova domovina se za~enja na oni
strani Ptuja, torej vzhodno od njega.
Zajema Dravsko in Ptujsko polje z
obronki Haloz. Govorim seveda o
vaseh s tega podro~ja, saj korant
nikakor ni »mestna« maska in s tega
vidika prav gotovo ne sodi na Ptuj ali

v katero koli drugo mesto. V novej{i
zgodovini pa ga sre~ujemo povsod. 
V tem okolju je korant gotovo pustni
kralj. Tista maska torej, ki med vsemi
drugimi najbolj poudarja odnos tega
dela Slovencev (pa morda tudi vseh)
do misti~nega, nadnaravnega, magi~-
nega. Ki je hkrati zabava in demon-
skost. Ki predstavlja specifi~en odnos
~loveka do narave. Ki do kraja, do
popolnosti predstavlja nori pust.
H korantu kot pustnemu liku se bomo
{e vrnili.
Skupina, ki jo `elim predstaviti, se
imenuje Korant - ora~i Kidri~evo.
^eprav v Kidri~evem in tudi v
okoli{kih vaseh nikoli ni bilo tovrstne
tradicije, je skupina nastala `e pred
dvajsetimi leti, leta 1990. [e deset let
pred tem pa je nastala skupina ora~ev,
ki prav tako kot koranti sodijo v folk-
loro Dravskega polja. To pomeni, da
ista skupina obvladuje oba lika. Enkrat
se obla~ijo v ora~e, drugi~ v korante. V
ora~e pravzaprav le enkrat v letu, in to
na pustno soboto. Takrat obiskujejo
doma~ije po Apa~ah, Lovrencu in
drugih vaseh. Povedati je treba, da je
vse skupaj nastalo v tako imenovanem
»tabori{~u« ali, kot smo ga v~asih
imenovali, »naselju 2«.

Preostale pustne dni pa ~lani skupine
pre`ivijo v korantovi opravi, te`ki okoli
30 kilogramov. In res mora{ biti zelo
zavzet za stvar, da vse to prenese{. Iz
Taluma sodelujejo v skupini SSttaannee
HHoorrvvaatt,,  SSrree~~kkoo  BBeekk,,  MMaarriioo  KKuurreett,,
SSeebbaassttjjaann  LLeettoonnjjaa  iinn  MMiillaann  DDrreevveenn{{eekk..

Med ustanovitelji skupine pa so bili
poleg Horvata {e Zvonko in Silvo
Mohorko, Stojan in Tone Kelc ter
Franc Cafuta. 
Skupina je edina v tem okolju, ki ima
svojega poka~a, zraven pa seveda sodi
{e hudi~ek. Imajo tudi `ensko ali,
bolje re~eno, dekle, Stanetovo h~erko
Nata{o.
Ora~i torej hodijo od hi{e do hi{e,
simbolno orjejo na dvori{~u in
doma~inom `elijo dobro letino, zdrav-
je v hlevu in v dru`ini. Hlevov je danes
sicer bolj malo, pa vendar … Korant
med njimi nastopa kot plu`ar. 
Vsakoletno korantovanje se za~ne s
korantovim skokom. Tudi kidri~evski
koranti imajo svojega. To se vedno
zgodi v no~i z 2. na 3. februar ali na

sve~nico. Takrat pridejo fantje in dek-
leta »oble~eni« samo v zvonce in z
njimi opozorijo, da se je pust za~el.
Seveda je potem od koledarja odvisno,
kako dolgo traja.
Skupina korantov se v tem norem
pustnem ~asu odpravlja po okoli{kih
vaseh in drugih krajih po Sloveniji. V
Kidri~evem vsako leto zaple{ejo v
Talumu, pred ob~insko zgradbo, v
osnovni {oli, v vrtcu, in odkar imamo
v Kidri~evem dom upokojencev, tudi
tam. Ko so bili v Talumu, so zazvonili
tudi v na{i obratni ambulanti in zaple-
sali z na{o zdravnico Andreo.
Gostujejo povsod po Sloveniji.
Najve~krat jih povabijo, gredo pa tudi
kar tako, da ljudem predstavijo, kako
se pustuje na Dravskem polju in
kak{no je pri tem vzdu{je. Koro{ka,
Primorska, Prekmurje, Dolenjska …
Tudi v Ljubljano jih zanese. 

Letos so se organizirali kot dru{tvo in
so v~lanjeni Kulturno dru{tvo Lovrenc
na Dravskem polju kot sekcija Krant -
ora~i Kidri~evo. Sponzorjev in dona-
torjev, za razliko od nekaterih drugih
skupin korantov, predvsem s Ptuja,
nimajo. Upajo pa, da bodo s pomo~jo
dru{tva lahko zbrali dovolj denarja, da
bi se kdaj udele`ili kakega pustnega
dogodka tudi zunaj Slovenije.
Korant (tudi kurent ali kurant) je dokaj
neraziskan pustni lik. Nih~e ne ve,
kdaj je nastal, in tudi ne, zakaj. Da pre-
ganja zimo, je `e res, toda najbr` to ni
bilo njegovo osnovno poslanstvo.
V zgodovini je navdihoval mnoge
umetnike, slikarje, kiparje, fotografe,
filmarje in gledali{~nike. Seveda pa je
korant z vsemi drugimi pustnimi liki iz

tega okolja tudi nenehen izziv za
znanstveno delo. 
Ljudje iz teh krajev bolj ali manj poz-
namo korante. Vemo, iz ~esa je ses-
tavljena njihova oprava. V osnovi
lo~imo pernate in rogate korante.
Kidri~evski so pernati, vseeno pa se
razlikujejo od drugih. Stane Horvat
namre~ sam izdeluje maske in jim
izdela druga~ne rogove. Kidri~evski
koranti se imajo za prave. In ne za
»{minkerske«. Ne hodijo po gostilnah
in tam ne popivajo. Nekatere skupine
to pa~ po~nejo in zgodi se, da se kaki
pijani koranti nato neprimerno obna-
{ajo. Ker pa ljudje radi posplo{ujemo,
pade senca potem na vse korante. Kot
da so vsi enaki.
Stanetova prva maska je bila narejena
iz zaj~je ko`e, namesto pla{~a pa je
imel narobe obrnjeno delavsko bundo,
podlo`eno z ov~jim krznom. Saj tako

Korantov skok 

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: DARKO FERLINC
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opremo so v~asih imeli tudi drugi
koranti. Niso bili tako lepi kot danes
(mogo~e lepi ni pravi izraz, saj so bili
koranti vedno lepi). Danes se obla~ijo
v dolgodlake ov~je ko`uhe. Tega
v~asih ni bilo, saj so ljudje ov~jo
dlako raje porabili za volno. V~asih ni
bilo takih barv, pa usnja za maske, pa
~evljev … Zato je dana{nji korant
morda izgubil tisto demonskost, ki jo
je imel neko~. Tudi pojavljanje koran-
tov se je bistveno spremenilo. Hodijo
na karnevale doma in po svetu,
udele`ujejo se smu~arskih tekem,
nastopajo v etnografskih programih.
Seveda pa ni pri~akovati, da bo korant
to, kar je bil neko~. Saj se je spreme-
nilo vse in se {e spreminja. Korant tu
pa~ ne more biti izjema.

Eden izmed nam vsem najbolj poz-
nanih umetnikov, ki je dokumentiral in
umetni{ko upodabljal koranta, je  na{
nekdanji sodelavec Stojan Kerbler.
Vsako leto ga je bilo mogo~e videti v
karnevalskem vrve`u na Ptuju, ko je
fotografiral pustne like, predvsem
koranta. V zadnjem ~asu tega ne
po~ne ve~. Nikoli ga nisem vpra{al,
zakaj. Vendar se mi dozdeva, in v to
sem skoraj prepri~an, da tega ne
po~ne ve~ prav zaradi komercializacije
koranta in vsega, kar je z njim
povezano.       
Vsak ~lan skupine mora sam poskrbeti
za svojo opravo. Mora jo torej kupiti.
Kapa in ko`uh staneta pribli`no 700
do 800 evrov, treba pa je kupiti {e
zvonce, gama{e, ~evlje, izdelati

je`evko. ^evlji bi morali biti ~rni, viso-
ki in z rde~imi vezalkami. In te opreme,
kot sem `e povedal, nanese za 30 kilo-
gramov. In potem v njej korant ska~e 5
ali 6 ur na dan. Brez velike ljubezni
~esa takega ~lovek pa~ ne more
po~eti. Tu in tam se pojavijo »padal-
ci«, ki si izposodijo opravo in potem
kak dan ska~ejo naokoli. Taki se tega
po~etja ponavadi hitro naveli~ajo. In to
seveda niso pravi koranti.
Na vpra{anje, kaj korant ~uti, ko je pod
masko in ko`uhom, mi niti Stane niti
Sre~ko nista mogla prav odgovoriti.
Stane pravi, da je bil `e njegov o~e
korant v Lancovi vasi in od tam ima
`eljo nadaljevati dru`insko tradicijo.
Tako po~etje ga veseli. Ampak tiste
prave ob~utke, ko ponori{, ko se ti zdi,

da si nekdo drug, ko »ne jebe{« ni~
na tem svetu, je pa najbr` res te`ko
opisati.
^lan skupine ali po novem dru{tva
Korant - ora~i Kidri~evo lahko postane
vsak. Le opravo si mora nabaviti.
Kupiti. 
Tako kot vse druge skupine korantov
si tudi kidri~evska `eli na kako gosto-
vanje zunaj dr`ave. Mogo~e jim bo v
prihodnje tudi uspelo. ^e se bodo
razmere izbolj{ale, ko bo minila kriza
in bo kaj denarja ostalo tudi za tako
dejavnost, si bodo morda na{li dona-
torja. Jaz v to verjamem.x

Sre~ko Stane
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Sodelavke

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@A

Anica Majcen

Irena Novak Mira Mur{ek

Julijana Mesari~ Marija Jazbec

Marjana Halo`an Ivanka Zemljari~
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Zdenka Lesjak Romana Ivan~i~

Milena Podgor{ek Marjana Turk

Miranda Brodnjak Vika Vinkler

Danica Majcen in Zlatka Verban~i~ Marija Sitar
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ZZaahhvvaallaa

Ob bole~i izgubi na{e drage mame 
in stare mame DDoorrootteejjee  KKoo{{iirr iz
Kidri~evega, upokojenke Taluma, se
iskreno zahvaljujemo sindikatu
Taluma, izvajalcu Ti{ine in vsem, ki
ste jo pospremili na zadnji poti.

Vsi njeni

Konec februarja se je upokojil na{
sodelavec MMiillaann  VViinnkklleerr, ki je postal
delavec na{e tovarne sredi poletja leta
1973. Pri svojem delu je spoznal vso
tovarno, saj je kot de`urni elektrikar
moral vedeti za vsak kot v tovarni, kjer
je bila kak{na elektri~na napeljava.
Novembra 2003 je postal sodelavec
DE Energetika, kjer je na zaprtem
hladilnem sistemu opravljal dela in
naloge upravljavca ~rpalnih naprav.
Kljub temu da je bilo to povsem
druga~no delo, kot ga je bil vajen
dotlej, ni nikoli nehal biti elektrikar.
Elektrikarska torbica in preizku{eval-
nik napetosti sta bila namre~ {e vedno
njegova stalna oprema. 

Sodelavci smo ga radi klicali ata,
sploh potem, ko se je razmerje med
srebrno in ~rno barvo na glavi odlo~no
nagnilo na stran srebrne. V ~asu, ko
smo bili skupaj, smo ga spoznali kot
skrbnega dedka, zato ne dvomimo, da
bo sedaj {e ve~ svojega ~asa posvetil
prav vnuku. Milanu `elimo tudi, da bi
si izpolnil `eljo in se napotil v
Makedonijo pogledat, kaj se je tam
spremenilo od takrat, ko je tam slu`il
vojsko.
Milan, izzivov je veliko. @elimo ti
veliko zdravja in zadovoljstva v tretjem
`ivljenjskem obdobju.

Sodelavci iz Energetike

SSttaannkkoo  SSoorr{{aakk je pri{el v podjetje,
takratni TGA Boris Kidri~ v Kidri~e-
vem, marca leta 1981. V DE Vzdr`e-
vanje je opravljal razli~na klju~avni-
~arska in vzdr`evalna dela. Najprej  je
bil zaposlen v delavnici kot strojni
vzdr`evalec za popravilo baterijskih
vozi~kov in vili~arjev, kasneje pa je
delal kot vzdr`evalec transformator-
skih naprav v transformatorski delav-
nici. Zaradi zdravstvenih te`av je po-
stal invalid III. kategorije in bil leta
1996 razporejen v dru`bo Storal, 
d. o. o.,  na delovno mesto skladi{~ni-
ka in serviserja koles. Ob vsem svo-
jem delu je rad skrbel tudi za okolico
podjetja Storal, saj je poskrbel za

zunanjo podobo upravne zgradbe,
redno je kosil travo, urejal  gredice in
obrezoval ciprese.
V prostem ~asu se je pred leti aktivno
posve~al zborovskemu petju v pev-
skem zboru Talum Kidri~evo, cerkve-
nem zboru v Lovrencu na Dravskem
polju in skupini ljudskih pevcev Fantje
treh vasi. Sedaj Stanko najde spros-
titev za telo in du{o v dolgih sprehodih
z Mikijem, v kolesarjenju, plavanju in
izletih, {e vedno pa ob~asno rad
prepeva v skupini Fantje treh vasi.
Ob odhodu v pokoj se mu zahvaljuje-
mo za minulo delo ter `elimo pred-
vsem zdravja in prijetne trenutke v
krogu najdra`jih. Sodelavci Storala       

Prvega marca 2010 je od{el v pokoj
na{ sodelavec IIvvaann  BBeeddeenniikk, ki je bil v
Revitalu zaposlen od oktobra leta
1992. Ivek je svojo kariero za~el pri
ptujskem Gradisu, ker pa so bili takrat
zlati ~asi aluminijske industrije, je leta
1979 presedlal v takratni TGA, kjer je
opravljal delo klinarja v elektrolizi B.
Po prestanih zdravstvenih te`avah in
pridobitvi tretje kategorije invalidnosti
je bil preme{~en v h~erinsko podjetje

Revital, kjer je opravljal dela vzdr`e-
valca gozdov in urejanja okolja. Na
tem delovnem mestu je do~akal svojo
zaslu`eno upokojitev.
Pokojnino bo u`ival doma med prele-
pimi halo{kimi gri~i, kjer si je ustvaril
li~en vikend. Tja nas je `e povabil in
vabilo, da pridemo okusit zlato kaplji-
co iz njegovega vinograda, velja tudi
za naprej.x

Odhod v pokoj

UPOKOJITVE

Ivek v elementu

Milan se je pridru`il generaciji
»nimam cajta«

Hvala, Stanko, obilo zdravja in {e mnogo prijetnih dni 

Milan Vinkler

Stanko v Rimu
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: LESAGE – FRANCOSKI PISATELJ (ALAIN-RENE, 1668-1747),
ABRI –  PRAZGODOVINSKO ZATO^I[^E POD SKALNIM PREVISOM, LEVEL –
PREKLOPNI NIVO LOGI^NIH VEZIJ, CANTUS – PETJE, MELODIJA V SRED-
NJEVE[KIH VE^GLASNIH SKLADBAH, NGANASANI – SIBIRSKO NOMADSKO
LJUDSTVO, SAMOJEDI, OMBER – RIBA IZ SREDOZEMSKEGA MORJA, ^RNJEL,
LEIS – SREDNJEVE[KA LJUDSKA DUHOVNA PESEM V NEM[KEM JEZIKU.

KRI@ANKA
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Vital d. o. o., Tovarni{ka cesta 7, 2325 Kidri~evo
Tel.: (02) 799 03 96, faks: (02) 799 56 43, e-po{ta: vital@amis.net, http://www.vital-turizem.si

Obi{~ite nas in preverite na{o ponudbo


